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Organitzadora del 7th International Conference on 
Meteorology and Climatology of the Mediterranean

Professora titular del Departament de Física de la UIB 

«M’apassiona fer 
recerca per

transmetre-la a la 
societat»

Per quin motiu vàreu decidir dedicar-vos a la 
investigació?
Jo no sabia què era la investigació fins que vaig arribar 
a la UIB. Quan vaig acabar a l’institut volia estudiar 
alguna cosa relacionada amb la meteorologia i em 
varen aconsellar d’estudiar Física. Quan vaig acabar 
la carrera, em vaig adonar que continuar fent recerca 
en el camp de la meteorologia era el camí que més 
m’apassionava, i avui en dia puc dir que estic molt 
contenta de continuar fent recerca en aquest camp 
que tant m’agrada.

Com a investigadora heu treballat a l’Agència 
Estatal de Meteorologia (AEMET), l’Institut 
Mediterrani d’Estudis Avançats (IMEDEA), i vàreu 
estar també a la Universitat de Delft (Holanda), a 
més de la UIB. Quin record teniu de les estades en 
aquests centres i què era el que més us agradava?
Aquests res llocs no tenen res a veure entre si. A 
AEMET, es fa una recerca més aplicada a la societat 
(des d’observacions a prediccions a curt i mitjà termini 
fins arribar a projeccions climàtiques). Per contra, 
l’IMEDEA és un centre d’investigació i la recerca 
que es fa no es tan operacional com la que es feia a 
l’AEMET quan jo hi treballava. Finalment, a la UIB o 
a la Universitat de Delft es combina la recerca amb la 
docència. El que més m’ha agradat de les estades a 
aquests centres ha estat precisament la varietat dels 
llocs. El funcionament, l’organització i els ritmes de 
cada un dels llocs ha estat molt diferent. Aquestes tres 
experiències han estat totalment enriquidores.

Serem a temps d’arribar als Objectius de 
Desenvolupament Sostenible de l’any 2030 
respecte els punts que fan referència a la 
climatologia i la contaminació?
No em vull atrevir a dir si hi arribarem, però crec que 

avui en dia la gent comença a prendre consciència 
del que implica el canvi climàtic, i pens que aquesta 
és la primera passa per ser tots més sostenibles. Les 
tempestes severes i torrentades, les sequeres o els 
huracans són exemples molt clars que alguna cosa 
passa. Si som més sostenibles podrem aconseguir que 
els nivells de contaminació atmosfèrica disminueixin. 
Tot i que ja s’han començat a fer actuacions, realment 
no hi posarem remei fins que no reconeguem que hi ha 
un problema i que la solució és fer una sèrie d’accions. 
Ens hem de posar d’acord i unificar objectius.

La vostra principal línia de recerca té a veure amb 
la capa baixa de l’atmosfera i les acumulacions 
d’aire fred a les valls durant la nit, la boira i el 
vent de pendent. Per què aquests temes?
La capa límit atmosfèrica, o capa baixa, és allà on 
nosaltres vivim i on podem notar molts dels fenòmens 
atmosfèrics. Per exemple, l’embat és un règim de 
vent molt freqüent a Mallorca que es nota sobretot 
a les tres conques principals, on hi ha una densitat 
més forta de molins. M’agrada fer recerca amb temes 
atmosfèrics que es noten de manera evident, com la 
boira, l’embat, el vent generat localment, i com aquests 
fenòmens es representen en els models numèrics. Crec 
que si estudiàs coses més abstractes, que no pogués 
experimentar o no tan palpables, no m’hi sentiria tan 
atreta. El fet que pugui transmetre a la societat els 
meus temes de recerca m’agrada molt. 

Creieu que existeix un cert grau de masclisme en 
la figura de la meteoròloga que es presenta als 
mitjans de comunicació?
Jo trob que sí. De vegades, em deman per què alguns 
canals posen al·lotes amb tan bona presència física, 
tan ben maquillades..., cal per fer una predicció de 
qualitat i que arribi a tothom? Això no vol dir mai que la 
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presentació que fa aquesta presentadora no estigui ben 
explicada, no hi té res a veure; només veig innecessària 
aquesta preocupació excessiva pel seu aspecte físic. Si 
aquesta informació té una base, s’entén bé o s’aclareix 
si demà plourà o no, cal que vagi d’aquesta manera? 
Tot i així, pens que aquesta preocupació pel físic ha 
disminuït en comparació a fa uns anys.

Vàreu formar part del Congrés 7th International 
Conference on Meteorology and Climatology of the 
Mediterranean, que va tenir lloc el març de 2019. 
Quins objectius volíeu aconseguir amb aquestes 
jornades i quines conclusions en traguéreu? 
Com recordau l’experiència de treballar amb 
UIBCongrés?
Aquest congrés es fa cada dos anys i la UIB va ser la seu 
de la setena edició. S’hi tracten temes relacionats amb 
la Mediterrània, com la climatologia, els processos 
atmosfèrics, fenòmens extrems, observacions tant in 
situ com remotes i simulacions numèriques. Aquestes 
jornades serveixen perquè tots els científics puguin 
conversar sobre aspectes del temps i clima a la 
Mediterrània i poder avançar en el coneixement dels 
processos físics que hi són presents. Per exemple, va 
haver-hi una xerrada sobre les torrentades de Sant 
Llorenç des Cardassar, l’octubre de 2018. Jo hi vaig 
presentar una comunicació sobre les acumulacions de 
fred a Mallorca i el vent local generat als pendents de 
les muntanyes, i també vaig participar en una ponència 
sobre l’embat a Mallorca.
La meva experiència amb UIBCongrés sempre ha estat 
molt positiva, per la seva atenció i perquè saben actuar 
segons la situació. Tenen clar i controlats els aspectes 
organitzatius, coneixen la Universitat i els seus recursos. 
S’agraeix tenir qualcú que et doni tranquil·litat perquè 
sap fer bé la feina.

Què trobau de la situació del feminisme avui en 
dia?
Crec que avui en dia s’ha pres molta més consciència, 
però encara és una guerra que no està batallada del tot. 
L’estructura piramidal masculina en la qual vivim a les 
nostres feines es manté, ja que en molts pocs casos hi 
ha una dona en posicions de màxima responsabilitat. 
Si una dona és la cap d’un lloc de treball, a més, 
s’estenen els comentaris dels companys subordinats 
respecte de com és o pel caràcter o té clares les seves 
idees. Sembla que les dones que són caps no poden ser 
humanes. És vera que si una dona ha arribat tan amunt 
ha hagut de batallar tant com un home, però també 
ha hagut de lluitar contra els recels de la resta de pujar 
ella en comptes dels companys homes. En el sistema 
de recerca, trobam una situació d’incompatibilitat 
entre fer investigació o ser mare. De mitjana, se sol 

començar la tesi passats els 25, prop dels 30, i és un 
període en què les dones pot ser que tinguin ganes 
de ser mares, però el sistema els obliga a anar-se’n a 
fora si volen continuar fent recerca. Quan tens un fill, 
a certes convocatòries de contractes postdoctorals et 
descompten un any quan has de competir amb la resta 
de candidats. Pens que els fills no representen només 
un any de feina, és molt més, i de vegades la realitat 
t’obliga a triar entre recerca i maternitat o postergar el 
fet de ser mare. 

Com definiríeu la paraula «ciència»?
Per mi, fer ciència és satisfer curiositats. Des del 
moment en què es desperta la curiositat per saber 
una cosa, ja es fa recerca per intentar entendre aquella 
inquietud. Les preguntes científiques són necessàries 
per mantenir l’esperit curiós i fer recerca per a més 
endavant tenir noves preguntes. De vegades, les 
preguntes tenen respostes òbvies, i d’altres ocasions 
et trobes al límit del coneixement. 

Quin és el vostre gran referent femení científic?
Destac Marie Curie, per la lluita que féu en el seu 
moment. Va ser una física nuclear que va haver de 
lluitar molt. Va ser mare, va lluitar contra una societat 
masclista, tot i que entre ella i el seu marit varen fer un 
equip, i pens que ningú no estava per sobre de l’altre, 
però, tot i així, ella va ser menys reconeguda. Va fer 
recerca, tot i que no era gens fàcil, però tenia molt 
clar el que volia. Consider que totes i tots els qui fem 
recerca hem de batallar molt, i en particular també les 
dones investigadores. M’agrada d’ella el seu exemple 
d’entusiasme i de perseverança.


